

[Texte]

• 1120

**Mr. Nicholson:** I will make the motion that, for the purposes of hearing evidence, it will be necessary to have four members of the committee present when a quorum is not present.

**The Chairman:** So the motion is that the chairman be authorized to hold meetings and to receive and authorize the printing of evidence when a quorum is not present, provided that four members of the committee be present.

**Some hon. members:** Right.

**Mr. Lawrence:** May I just clarify this in my own mind, Mr. Chairman?

**The Chairman:** Yes, Mr. Lawrence.

**Mr. Lawrence:** This does not mean, of course, that any decision can be made unless there is a regular quorum. It is merely the receiving of testimony and the receiving of evidence. No decision can be made unless a full quorum, including members of the opposition, are present.

**The Chairman:** No, when a full quorum is present, it is not necessary to have a member of the opposition.

**Mr. Lawrence:** Okay, whatever the rules are. The point is, though, that no decision can be made.

**The Chairman:** Exactly.

**Mr. Lawrence:** I think that is fair.

**The Chairman:** Mr. Robinson, on the motion.

**Mr. Robinson:** On the motion, there has been some suggestion that members on the government side are angry about what has happened in the steering committee, and I can only say in response to that once again that a letter was circulated to all members of the steering committee, indicating that I intended to move a motion calling the Prime Minister. That letter was duly circulated to all members of the committee, and as a—

**An hon member:** No, the steering committee.

**Mr. Robinson:** To all members of the steering committee, Mr. Chairman. It was circulated to all members of the steering committee. The fact that members of the government side were not there to vote on it is certainly not the responsibility of the opposition.

Concern has been raised about the fact that this decision was raised in the House. Mr. Chairman, I have been a member of this committee now for almost eight years, and there has never been any suggestion that decisions taken by the steering committee are somehow in camera until the full committee has considered those decisions. There has never been a suggestion of that, Mr. Chairman.

**An hon. member:** You have a convenient memory, Svend, a selective memory.

**Mr. Robinson:** No, Mr. Chairman. There has never been any suggestion that motions adopted by the steering committee were not then quite capable of being discussed in the public

[Traduction]

**M. Nicholson:** Je propose que l'audition des témoins requiert la présence de quatre membres du Comité en l'absence du quorum.

**Le président:** La motion porte que le président soit autorisé à tenir les séances, à en recueillir les témoignages et à en autoriser l'impression en l'absence du quorum, dans la mesure où quatre membres du Comité sont présents.

**Des voix:** C'est cela.

**M. Lawrence:** Monsieur le président, pouvez-vous me donner des précisions?

**Le président:** Allez-y, monsieur Lawrence.

**M. Lawrence:** Cela ne signifie pas bien entendu que nous prendrons des décisions en l'absence du quorum. Cela signifie que nous pourrons entendre des témoins, n'est-ce pas? Il n'y aura pas de décision en l'absence du quorum, c'est-à-dire en l'absence des députés de l'opposition.

**Le président:** C'est cela. Quand il y a quorum, il ne sera pas nécessaire qu'un député de l'opposition soit présent.

**M. Lawrence:** Je veux bien. L'essentiel, c'est qu'aucune décision ne sera prise.

**Le président:** C'est cela.

**M. Lawrence:** Je pense que c'est juste.

**Le président:** Monsieur Robinson, vous voulez prendre la parole au sujet de cette motion.

**M. Robinson:** On a prétendu que les députés du parti ministériel étaient furieux de ce qui s'était passé au comité directeur. Je ne puis que dire en réponse à cela qu'on a fait distribuer à tous les membres du comité directeur une lettre signalant que j'avais l'intention de présenter une motion pour demander la comparution du premier ministre. Cette lettre a été distribuée suivant les règles à tous les membres du Comité et...

**Une voix:** Non, vous voulez dire du comité directeur.

**M. Robinson:** À tous les membres du comité directeur, monsieur le président. Cette lettre a donc été donnée à tous les membres du comité directeur. Le fait que certains députés du parti ministériel n'étaient pas présents pour voter importe peu à l'opposition.

On s'est inquiété du fait que cette décision a été soulevée à la Chambre. Monsieur le président, depuis près de huit ans, je siège à divers comités et jamais il n'a été dit que les décisions prises par le comité directeur étaient secrètes jusqu'au moment où le comité tout entier en est saisi. Monsieur le président, il n'en a jamais été question.

**Une voix:** Vous avez une mémoire élastique, Svend, une mémoire sélective.

**M. Robinson:** Non, monsieur le président. On n'a jamais dit que les motions adoptées au comité directeur ne pouvaient pas être divulguées. Elles font partie des procès-verbaux du Comité.